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سرویس سیاسی - رئیس سازمان برنامه و 
بودجه گفت: پیش بینی ما در دولت این است 
کــه برنامه هفتم از نیمه دوم ۱۴۰۲ اجرا شــود 
و پایان آن ســال ۱۴۰۶ خواهد بود البته ممکن 
اســت طبق نظر مجلس شروع برنامه از ۱۴۰۳ 

باشد.
داوود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه 
در برنامــه صف اول در خصوص برنامه هفتم 
تصریح کرد: برنامه هفتم طوری تنظیم شده که 
بتواند سیاست های کلی ابلاغی از سوی مقام 
معظم رهبری را طی ۵ ســال اجرایی کند و این 

برنامه ناظر بر سیاست های ابلاغی است.
او افزود: ۳۴ فصل را در برنامه هفتم پیش 
بینی کردیم که پاسخگوی ۲۶ بند سیاست های 
ابلاغی باشــد. به طور مثال در بند اول سیاست 
های ابلاغی به تحقق رشد اقتصادی ۸ درصدی 

اشاره شده و ما هم در برنامه هفتم به این موضوع 
پرداخته ایم که چطور این سیاست را عملی کنیم. 
منظور در خصوص نوآوری در تنظیم این لایحه  
گفت: تلاش این بود که رویکردهای تحولی را 
در تنظیــم لایحه برنامه هفتم در نظر بگیریم و 
مسیرهای گذشته را تغییر دهیم. مهمترین نکته 
در تدوین برنامه این بود که تلاش کنیم مسئله 
های اصلی کشور را حل کنیم به عنوان مثال طی 
۱۰ سال گذشته متوسط رشد اقتصادی از یک 
درصــد کمتر بوده و این امر یک چالش اصلی 
کشور است که باید حل شود. مسئله دیگر تورم 
بالا است و در چند سال گذشته تورم بالای ۳۰ 
درصد را تجربه کردیم و در این خصوص باید 

تدبیر کنیــم. او افزود: برنامه های قبلی، برنامه 
جامع بودند یعنی برای همه بخش های اقتصاد 
هدف گذاری می شــد در برنامه هفتم رویکرد 
این نیســت و رویکرد برنامــه ریزی مبتنی بر 
مســئله را داریم. چند مسئله مهم کشور را باید 
در این برنامه حل کنیم. سیاســت های ابلاغی 
هم با همین رویکرد تنظیم شده است. ناترازی 
انرژی، ناترازی منابع و مصارف صندوق های 
بازنشستگی، ناترازی ارزی و ناترازی منابع آب 
کشور از مسئله های مهم در کشور است. مسئله 
اصلی در برنامه هفتم تمرکز بر ناترازی ها است 

که چگونه راهکار برای رفع آن ها ارائه دهیم.
رئیــس ســازمان برنامــه و بودجه در 

خصوص اینکه شــروع اجرای برنامه هفتم از 
چه زمانی است گفت: امیدواریم این لایحه به 
زودی به تصویب نهایی در مجلس برسد و در 
شورای نگهبان تایید شود. دولت آمادگی اجرای 
این برنامه را طی امسال دارد. منظور افزود: پیش 
بینی ما  در دولت این اســت که شروع اجرای 
برنامه هفتم از نیمه دوم سال ۱۴۰۲ باشد و پایان 
آن سال ۱۴۰۶ خواهد بود. انتظار ما این است که 
کار این لایحه تا ۲ ماه آینده در مجلس تمام شود 
و تا شــهریور برنامه را دریافت کرده و از نیمه 
دوم سال شروع به اجرای آن کنیم. البته ممکن 
اســت  طبق نظر مجلس شروع برنامه از ۱۴۰۳ 
باشد  اما انتخاب دولت از ۱۴۰۲ است.او ادامه 

داد: بودجه ۱۴۰۳ را بر اساس برنامه هفتم باید 
تنظیــم کنیم و با توجه به اینکه تنظیم بودجه از 
مهر شروع می شود انتظار این است تا شهریور 
این برنامه آماده باشد. منظور در خصوص مهار 
تورم در برنامه هفتم گفت: در سیاست های کلی 
تاکید بر مهار تورم و تک رقمی شدن آن است و 
ما نیز تا برنامه هفتم تورم را به گونه ای تغییر می 
دهیم که در پایان برنامه تک رقمی شــود. برای 
این منظور باید رشد پایه پولی را کاهش دهیم و 
در برنامه هفتم مقرر شده تا ۱۳.۵ درصد کاهش 
پیدا کند. الان رشد پایه پولی حدود ۳۱ درصد 
است. رشد پایه پولی باعث تورم می شود ما این 
مســئله را آسیب شناسی کردیم یکی از عوامل 
رشد پایه پولی، ناترازی بودجه ای است. ما در 
برنامه هفتم ناترازی در بودجه عمومی را کاهش 

می دهیم.

رئیس سازمان برنامه و بودجه پاسخ داد:

اجرای برنامه هفتم از چه زمانی آغاز می شود؟

جواد امام سخنگوی جبهه اصلاحات:

وقتی حق انتخاب شدن را از افراد سلب کنند، حق انتخاب کردن معنا ندارد

سرویس سیاسی- جبهه اصلاحات پس از 
کناره گیری بهزاد نبوی از ریاســت، دوره جدید 
فعالیت خود را با ریاســت آذر منصوری دبیرکل 
حزب اتحاد ملت، از ســر گرفته است. با توجه 
به نتایج به دســت آمده در دو انتخابات گذشته 
مجلس شورای اســلامی و ریاست جمهوری، 
افزایش نارضایتی عمومی نســبت به عملکرد 
اقتصــادی دولت، حوادث پس از مرگ مهســا 
امینی، احتمال قهر بخشــی از مردم از صندوق 
هــای رای و... اهمیت فعالیت اصلاح طلبان در 
انتخابــات پیش رو بیش از گذشــته مورد توجه 
جریانات سیاسی و احزاب قرار گرفته است. به 
همین منظور با جواد امام دبیرکل جبهه ایثارگران 
که اخیرا به عنوان سخنگوی جبهه اصلاحات هم 
انتخاب شــده است گفت و گویی انجام شده که 

در ادامه می خوانید:
چیزی کــه امروز، جامعه ما را تهدید 

می کند، عدم عقلانیت است
انتظــار می رفت و مــی رود که در 
آســتانه انتخابــات خصوصــا بعد از 
اتفاقاتی که پس از مرگ مهســا امینی رخ 
داد و شکاف هایی که بین جریان قدرت و 
مردم ایجاد شد، برای نزدیکی بین مردم 
و حاکمیت حداقل محدودیت آقای خاتمی 
کمرنگ تر شــود. چرا این اتفاق رخ نداده 

است؟
در یکســال اخیر، موضوعی که شما به آن 
اشــاره کردید، موضوع آقای خاتمی نیست. اما 
چیزی که امروز، جامعه ما را تهدید می کند، عدم 
عقلانیت است. عقلانیت گم شده است. اگر این 
عقلانیت حاکم بود، ما شــاهد چنین فضایی در 
کشــور نبودیم. آن چیزی که مسلم است، فکر 
می کنم صدای نقد و اعتراض در جامعه شــنیده 
نمی شــود و برخی مسیر یکطرفه ای را انتخاب 
کرده انــد بدون اینکه به خاســتگاه مردم توجه 
شود. مهم ترین سندی که بین حکومت و مردم، 
پیش روی ما قرار دارد، قانون اساسی است. امروز 
آن چیزی که ما شاهد آن هستیم، نسبت چندانی 
با قانون اساسی ندارد. به ویژه آن جاهایی که حقی 
برای مردم قائل شــده و باید حقوق شهروندی 
رعایت شود، امروز تا حدود زیادی نادیده گرفته 

شده است.
ماجرای ممانعت از حضور خاتمی در 

مراسم عقد دختر شمخانی 
در موضوع عقد دختر آقای شمخانی 
گفته شد که قرار بود آقای خاتمی صیغه 
عقــد را جاری کنند، امــا از حضور آقای 
خاتمی جلوگیری شــده است؛ این ادعا را 

شما تأیید می کنید؟
بله، دختر آقای شمخانی خودشان علاقه مند 
بودند و اصرار داشــتند تا خطبه عقدشان توسط 
آقای خاتمی جاری شــود. آقای شمخانی هم از 
ایشان درخواست کرده بودند تا به مراسم شان رفته 
و در آنجا خطبه عقد جاری شــود. اما متأسفانه 
قبل از آن اطلاع داده بودند که به صلاح نیست و 
ماشینی که فرستاده بودند و قرار بود تا ایشان را از 
منزل به سمت مجلس عقد دختر آقای شمخانی 
ببرد نیز نروند.  این موضوع قبلا هم در شبکه های 

خبری و فضای مجازی مورد سوال بود و مطرح 
شده بود که این موضوع حقیقت دارد و ممانعت 
صورت گرفته و ایشان هم تشریف نبردند.بعد از 
این ممانعت، از آقای سیدحسن خمینی خواهش 
کردند و ایشــان پذیرفته بودند که خطبه توسط 

ایشان جاری شود.
اول بایــد در سیاســت داخلی مان 

تجدیدنظر کنیم
برخی از بن بســت سیاسی سخن 
می گویند آیا شــما در عرصه سیاست با 

این بن بست مواجهید؟
بله. به لحاظ سیاسی در بن بستی قرار گرفتیم 
و متأسفانه این بن بســت به بقیه جاها هم سایه 
انداخته اســت. ما به لحاظ اجتماعی، فرهنگی، 
اقتصادی و سیاســت خارجی هم مشکل داریم. 
یعنی این طور نیست که فکر کنیم فقط سیاست 
داخلی ما را دربرمی گیرد که البته این موضوع مقدم 
بر همه این موضوعات است و فکر می کنم ما اول 

باید در سیاست داخلی مان تجدیدنظر کنیم.
مادامــی که بــه مــردم برنگردیم، 

جمهوریت معنا ندارد
فعــالان سیاســی می گوینــد این 
بن بســت باید از طرف حاکمیت شکسته 
شود، زیرا طرفی که قدرت ندارد تمایل به 
گفت وگــو دارد. کما اینکه در دعوت هایی 
که آقای شمخانی و آقای اژه ای از برخی 
از افراد، گروه ها و احزاب داشتند حضور 
یافتند و دیدگاه هایشان را مطرح کردند اما 

این جلسات دیگر ادامه پیدا نکرد.
قطعا همین طور است. آن چیزی که ما امروز 
شاهد آن هستیم، بی توجهی به جایگاه مردم است. 
در کشــور ما که اسم جمهوری دارد، برخی هیچ 
احترام و جایگاهی برای آن قائل نیستند. حق تعیین 
سرنوشت حقی نیست که جمهوری اسلامی یا 
اسلام به مردم داده باشد؛ این حقی است که خدا 
به بنده خود داده است، نه به بنده مسلمان. برای کل 
بندگان خود این حق را قائل شده، اسلام این حق 
را محترم شــمرده و در قانون اساسی مورد تأکید 
واقع شــده است. اما امروز، چیزی که ما می بینیم 
این اســت که، این حق را از مردم سلب کردند و 
آن نهادهایی که امروز باید توسط مردم، انتخاب 
شوند، اولویت شان باید توجه به خاستگاه مردم و 

اکثریت جامعه باشد نه اراده حاکمیت.
یعنی مهم ترین جایگاهی که فکر می کنیم با 
انتخاب مردم شــکل گرفته مجلس است. امروز 
مجلس نمی توانــد از حقوق طبیعی خود  دفاع 
کند و قانونگذار نیســت. خبرهــا را خواندم که 
سران قوا برای برگرداندن ساعات اداری تصمیم 
گرفتند. سران قوا چه کاره هستند که این ساعات 
را برگردانند؟ شــما آمدید آن را تبدیل به قانون 
کردید اگر اشــتباه بود، آن را برگردانید. سران قوا 
کــه نمی توانند قانون را تغییر دهند و ملغی کنند. 
امروز ما شــاهد این هســتیم که در کنار مجلس 
به موازات آن، در ســران قوا، شورای هماهنگی 
اقتصادی ســه قوه، شورای عالی فضای مجازی 
و شورای عالی انقلاب فرهنگی و مواردی از این 
دست قانون گذاری می کنند. حتی خود خبرگان 
قانون اساســی هم نمی تواند در آن نقش داشته 

باشد، اما یک طرفه تصمیم می گیرند و هیچ کسی 
نمی تواند به این تصمیمات اعتراض کند.

اخیــرا خوشــبختانه شــاهد رگه هایی از 
شــجاعت و اســتقلال بودیم که یکی از قضات 
دیوان عالی کشــور یکی از قوانین را نفی کرد و 
گفت این قوانین مغایر قانون اساســی و حقوق 
ملت اســت. مگر شورای عالی انقلاب فرهنگی 
می تواند برخلاف قانون و مصالح مردم تصمیم 
بگیــرد و هیچ کس هم نتواند به آن اعتراض کند. 
شما یک مجمعی به نام مجمع تشخیص مصلحت 
داریــد که قرار بود بنا بــه مصالح جامعه و مردم 
تصمیم گیری کند. مردم بر احکام اسلام اولویت 
دارند، این مردم هســتند که حکومت را تشکیل 
می دهنــد و هرآنچه اکثریت مردم درخواســت 
دارند، می توانند براساس قانون اساسی، حتی اگر 
برخلاف مصالح مــردم بود، برای حفظ حقوق 

مردم تصمیم گرفته و قانونش را تصویب کنند.
امام بــه صراحت گفت تصمیمات مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام باید نصف به علاوه 
یک مجلس باشــد. اما برخی اصرار کردند و با 
اختلافاتــی که در زمان امام مطرح بود در نهایت 
دو سوم شد. اعضای مجمع تشخیص مصلحت 
نظام باید برآینده اراده مردم باشــند نه حاکمیت. 
امروز مجمع تشــخیص مصلحت ما براساس 
اراده قدرت اســت. دولت بایــد مجری قانون 
باشــد. مادامی که به مــردم برنگردیم، حقوق 
مردم را محترم نشــماریم و مردم را برای تعیین 
سرنوشت خودشان مشارکت ندهیم، چیزی به 
نام جمهوری وجود ندارد و در انتخاباتی که حق 
انتخاب شدن را از افراد سلب کند، حق انتخاب 

کردن معنا ندارد.
اگر در جایی مردم جمهوری اسلامی 
را نخواستند، اراده مردم باید حاکم باشد

برخی نگران کمرنگ شدن جمهوریت 
نظــام و تبدیل آن به حکومت اســلامی 
هستند،شــما تا چه انــدازه این نگران را 

جدی می بینید؟
ببینید آن نــگاه و نظراتی که آقای مصباح 
دارد، پیش روی ما اســت. امام به صراحت گفت 
میزان رأی ملت اســت. حتی اگر در جایی مردم 
جمهوری اسلامی را نخواستند، اراده مردم باید 
حاکم باشــد. موضوعی که به رأی گذاشته شد، 
جمهوری اســلامی بود نه یک کلمه کم، نه یک 
کلمــه بیش و این واقعیت اســت. اما نگاه  ما، به 
دسته بندی شــهروندان  معطوف شد. اگر قانون 
در این کشــور حاکم شود و فصل الخطاب قرار 
بگیرد،  معلوم اســت کــه اگر بخواهیم عملکرد 
آقایان را با ابزار قانون بسنجیم در بسیاری موارد 
نسبتی با حقوق مردم پیدا نمی کنند.خروجی  این 
شده است که جمهوریت کمرنگ شده و چهره  
اسلام را بین نســل امروز به شکلی ساختیم که 
نمی خواهم بگویم دین ستیز، حداقل دین گریز 
شده اند. فضای جامعه ما دستپخت همین تفکر 

و نگاه است.
جبهه اصلاحات، ادامه مسیر گذشته 
را با تحولات روز و نیازهای مردم دنبال 

می کند
هفته گذشــته انتخاب رئیس جبهه 
اصلاحات انجام شد و خانم آذر منصوری 
به عنوان رئیــس جدید جبهه اصلاحات 
بعد از دوران آقــای بهزاد نبوی انتخاب 
شدند. به نظر شــما ترکیب جدید جبهه 
اصلاحات و انتخاب خانم منصوری چه 
ویژگی هایی نسبت به دوره گذشته دارد 
و آیا قرار است ما شاهد کنشگری جدیدی 

در جبهه اصلاحات باشیم؟
قطعا جبهه اصلاحات، ادامه مسیر گذشته را 
اما با تحولات روز و نیازهای مردم دنبال می کند. 
ما یک شخصیت ارزشمند در جبهه اصلاحات به 
نام آقای بهزاد نبوی را داشــتیم که در این کشور 
۶۰ سال کار سیاسی و مبارزاتی کرده است. کسی 
که بــرای انحلال و براندازی رژیم شــاه زندان 
می رود، کســی که برای شکل گیری جمهوری 
اســلامی، تحول و انقلاب همه سرمایه  زندگی  
خود را گذاشته است. روزی هم که می بیند مسیر 
امروز باید اصلاح شــود، پرچم اصلاحات را به 
دست می گیرد. اما امروز، هزینه ای که بهزاد نبوی 

می دهد، هزینه براندازی است.
 امروز باید با صدای بلندتر از حقوق 

مردم دفاع کنیم
بــه چه دلیل این تفکر شــکل گرفته 

است؟ 
به خاطر نوع تفکری که در مقابل مردم قرار 
گرفته اســت. به خاطر اینکه، آن چیزی که ما از 
آن دم زدیم، امــروز از آن فاصله گرفتیم و مردم 
ما را به چشــم دروغگو می بینند. چرایی ماجرا 
اینجاست که جامعه ما هنوز چنین سرمایه بزرگ 
و ارزشمندی را نشناخته است. قطعا آقای مهندس 
نبوی برای جبهه اصلاحات آورده داشته است و 
ما امروز متأســف هستیم که آقای نبوی به خاطر 
وضعیت سنی و جسمی  نمی تواند آنطور که باید و 
شاید برای جبهه توان بگذارند. اما سرمایه فکری، 
تجربه و ایثاری که ایشان از خودشان نشان دادند 
یکی از ســرمایه های بزرگ بوده و امروز هم در 

جبهه اصلاحات حاضر هستند.
امروز خانم آذر منصوری به عنوان یک چهره 
زن شناخته شده و سیاسی هزینه  داده، مورد اقبال 
اکثریت جبهه قرار گرفته است. این اتفاق، اقدام 
و انتخاب جبهه اصلاحات متناســب با شرایط 
امروز اســت. یعنی آن مسیری که آقای خاتمی 
گفتند که اصلاح طلبی به صخره سخت برخورد 
کرده، حاکمیت باید پاسخش را بدهد. چیزی که 
به عنوان وظیفه ما است این است که سعی می کنیم 
این مســیر را بدون تمنای ورود به قدرت دنبال 
کنیم و اینجاســت که باید به جامعه برگردیم و 
ببینیم خواسته های جامعه چیست. آنجایی که باید 
اصلاح صورت بگیرد، درون ما نیست بلکه درون 
حکومت اســت. باید در کارگزاران و رویه های 

غلط آنان تجدیدنظر صورت بگیرد.
 امــروز باید با صدای بلندتر از حقوق مردم 
دفاع کنیم. آنجایی که باید به این سرمایه بزرگ و 
ارزشمند و خلقت خدا که زن است، توجه کنیم. 
زن حتما در جامعه ما جایگاه و ارزش خودش را 
دارد، نه اینکه بخواهیم مقایسه کنیم. چون مقایسه 
زن و مرد غلط اســت. زن شخصیت و موجودی 
است که توانایی هایی دارد که شاید اصلا در مرد 
وجود نداشــته باشد. مقام زن برای ما ارزشمند و 
تکلیف جایگاه او هم در میان مردم روشن است. 
امروز، زنان پیشگام حرکت های اصلاحی شده اند 
و آنهــا از آقایان جلو زده اند و توانســتند جواب 

بهتری بگیرند.
این طــور نبوده که به یکباره بعد از 
شعار »زن ، زندگی، آزادی« متوجه نقش 

زنان شده باشیم
برخی نگرانند کــه خانم منصوری 
بــه دلیل پرونده ای کــه برایش به دلیل 
فعالیت های سیاسی تشکیل شده تحت 
فشار قرار بگیرد؟ از سوی دیگر برخی هم 
اقدام جریــان اصلاحات در انتخاب خانم 
منصوری را مرتبط با جریان مهسا امینی 
و شعار »زن، زندگی، آزادی« می دانند که 
یک خانم را به عنوان رییس جبهه انتخاب 

می کند. 
اولا از نظر من، خانم منصوری پرونده ندارد. 
زیرا خانم منصوری هیچ گونه اقدامی که خلاف 
مسائل عمومی و امنیت باشد نداشته است. ما بعد 
از ۴۴ سال که از انقلاب گذشته هنوز هیچ  شخصی 
را به عنوان اینکه اتهامی سیاسی داشته باشد یا جرم 
سیاسی مرتکب شده باشد، محاکمه نکردیم. اگر 
اتهامــی از نظر حاکمیت به خانم منصوری وارد 
باشــد، اتهام سیاسی اســت و از نظر حاکمیت 
اتهام سیاسی مانع فعالیت نمی شود. شما فعالیت 
سیاسی را به اتهام امنیتی از حقوق اجتماعی محروم 
می کنید. از طرفی خانم منصوری به لحاظ سوابق، 
فعالیت ها و تأثیرگذاری  نسبت به سایر خانم ها، 
چهره برجسته ای است که ما نمی توانیم منکر این 
موضوع شــویم. همه خانم ها این شایستگی را 
دارند.  اتفاقــا در این موضوع، خود خانم ها هم 
نسبت به انتخاب خانم منصوری اجماع داشتند 
و اینطور نبود که خانم منصوری فرصت ها را از 
دیگران سلب کرده باشد و اجازه نداده باشد.نکته 
دیگر آنکه، جریان اصلاحات به این شکل نبود که 
امروز به جایگاه زن توجه کند. قطعا، قبلا هم این 
مساله مورد توجه بوده و قبل از آن، خانم منصوری 
عضو هیأت رئیسه و سخنگوی جبهه اصلاحات 
بود، دبیرکل یکی از اثرگذارترین احزاب سیاسی 
کشــور اســت و این طور نیســت که امروز به 
ایشان برســیم. اما با توجه به سوابق و گذشته و 

تأثیرگذاری شخصیتی مثل آقای مهندس نبوی 
کــه مورد احترام و قبول همــه و از جمله خانم 
منصوری بود، او مقدم بوده است. خانم منصوری 
هم در انتخاب مهندس نبوی نقش داشتند و امروز 
از فرصتی که آقای نبوی ایجاد کردند و حتما نظر 
آقای خاتمی، خواسته جامعه و مطالبات امروز در 
آن موثر است، ما به سمت انتخاب خانم منصوری 
جلو رفتیم و یک گام رو به جلو برداشتیم و فکر 
می کنم مورد اقبال جامعه هم قرار گرفته اســت. 
ولی این طور نبوده که به یکباره بعد از شعار »زن ، 

زندگی، آزادی« متوجه نقش زنان شده باشیم.
ما تلاش مان را کردیم و اتفاقا روند نشــان 
می دهد که شخصیت هایی مثل خانم منصوری 
از جنس زنــان، فرصت برایشــان فراهم بوده 
اســت. امروز به یکباره با چهره گمنامی که رهبر 
جبهه اصلاحات شــود، مواجه نشدیم. در حال 
حاضــر ما تعداد قابل توجهی از زنان را داریم که 
دبیرکل احزاب هســتند. علی القاعده نمی توانیم 
همزمان ۵۰ زن را بیاوریم و به عنوان رئیس جبهه 
اصلاحات معرفی کنیم. نقش زنان جدی بوده و 
جدی هم گرفته شــده است. خودشان با توجه 
به پتانســیل و توانایی هایی که داشتند، توانستند 
این نقش را به درســتی به تصویر بکشند و اگر 
مــا این نقش را نادیده گرفته بودیم و بی توجهی 
نشــان می دادیم، متهم بودیم. اما از این جهت ما 
وظیفه مان را انجام دادیم و جای تشــکر ندارد. 
اینکه به یکبــاره بخواهیم امروز به جایگاه زنان 

بپردازیم، خیر اینطور نیست.
قهر نکردیم؛ ما را حذف کردند و کنار 

زدند
آیا رایزنی و مذاکره  با حاکمیت برای 
حضور در صحنه قدرت خواهید داشت؟

ما قطعا نیازمند تعامل و رایزنی با حاکمیت و 
نهادهای حکومتی هستیم. ما قهر نکردیم. اما ما را 
حذف و کنار زدند. همان طور که مردم را حذف 
کردند. برخی می گویند اصلاح طلبان انتخابات را 
تحریم کردند، اصلاح طلبان انتخابات را تحریم 
نکردند. اتفاقا یکی از مسیرهایی که برای احقاق 
حقوق مــردم و اصلاح این روند، می تواند موثر 
باشــد صندوق رأی اســت. ولی در زمانی که ما 
کاندیدایی نداریم و به ما اجازه شرکت نمی دهند؛ 
در جمهوری اسلامی که احزاب اصلا جایگاهی 
ندارند، چه تصمیمی بگیریم؟ ما امروز رویه های 
غلط را شاهد هستیم که با طرح اخیر مجلس که 
آن را تبدیل به قانون می کنند، در اینجا یک فریبی 
وجود دارد که پوئن مثبتی نیســت. آن طرح هم 
برگزاری انتخابات تناسبی و به صورت آزمایشی 
در تهران اســت. برگزاری انتخابات تناسبی بین 
لیست ها! کجای دنیا انتخابات بین لیست است؟ 
انتخاب تناسبی بین احزاب است اما نمی خواهیم 
جایــگاه احزاب را تعریــف کنیم و به آن ها حق 
بدهیم.ما زمانی می توانیم در انتخابات مشارکت 
داشته باشیم که کاندیدای ما به صورت آزاد، برابر 
و براســاس قانون بتواند در معــرض رأی قرار 
بگیــرد. نه اینکه برای مــا کاندیدا انتخاب کنند.  
بعضی از اشــخاص و احزاب برای ما کاندیدای 
انتخابات تدارک ببیننــد و با آنها لابی کنند و به 
اســم اصلاح طلب تنور انتخابــات را داغ کنند. 
البته این انتقاد به اصلاح طلبان وارد اســت و به 
خود من هزار انتقاد برمی گردد. اما مردم شــاید 
به اســم اصلاح طلبان انتقاد داشــته باشند اما از 
اصلاحات عبور نکردند. امروز مردم از صندوق 
رأی روی برگرداندند. این روند به اصلاح طلبان 
برنمی گــردد؛ به جریان حاکــم و نهادهایی که 
قدرت را در اختیار دارند، برمی گردد. شــورای 
نگهبان می گوید مشارکت حداکثری به من چه 
ربطی دارد؟ مشارکت اصلا برای من مهم نیست. 
من وظیفه دیگــری دارم در حالی که باید گفت 
اصلا این چیزی که شــما می گویید وظیفه شما 
نیســت.من برای این حاکمیت دلم می سوزد که 

آن را به این روز رساندیم. 
امروز بچه هــای ایثارگر ما در معیشــت  
خودشــان ماندند. اگر دست به اقدام و اعتراض 
نمی زنند، چون دل شــان می سوزد. آنها بیشتر از 
کسانی که کف خیابان هستند، اذیت می شوند و 
اگر به کف خیابان نمی آیند به دلیل این نیست که 
نقد و اعتــراض ندارند و موافق وضعیت امروز 
هســتند، خیر دارند وضعیــت را می بینند، آب 

می شوند و اذیت می شوند.

سخنگوی جبهه اصلاحات و دبیرکل جبهه ایثارگران تاکید کرد: مادامی که به مردم برنگردیم، حقوق مردم را محترم نشماریم و مردم را برای تعیین سرنوشت خودشان مشارکت ندهیم، چیزی
 به نام جمهوری وجود ندارد و در انتخاباتی که حق انتخاب شدن را از افراد سلب کند، حق انتخاب کردن معنا ندارد.

من برای این حاکمیت دلم می سوزد که آن را به این روز رساندیم. امروز بچه های 
ایثارگر ما در معیشت  خودشان ماندند. اگر دست به اقدام و اعتراض نمی زنند، چون 
دل شان می سوزد. آنها بیشتر از کسانی که کف خیابان هستند، اذیت می شوند و اگر 
به کف خیابان نمی آیند به دلیل این نیست که نقد و اعتراض ندارند و موافق وضعیت 
امروز هســتند، خیر دارند وضعیت را می بینند، آب می شــوند و اذیت می شوند.

خانــدوزی ســخنگوی اقتصادی دولت در نشســت خبــری خود با 
خبرنــگاران اظهار کرد: تقویت رابطه و تعامل مثبت بین دولت و اتاق های ۳ 
گانه شامل بازرگانی، اصناف و تعاون در دستور کار دولت است، اما مشخصا 
در مــورد انتخابات اخیر اتاق بازرگانی نظر دولت همان نظر دســتگاه های 

نظارتی است.

سیدمصطفی آقامیرســلیم نماینده مردم تهران و عضو کمیسیون اصل 
نود مجلس شــورای اسلامی در توئیتی نوشت:  از سران محترم قوا متشکرم 
که نســبت به حجاب و عفاف حساسیت نشان دادند؛ ولی یادآوری می کنم 
که نباید قانون جامع عفاف و حجاب را بهانه کرد.آن قانون بیش از ۱۵ سال 
اســت وجود دارد و به تصویب خود شما در شورای عالی انقلاب فرهنگی 
رســیده است. لطفا دست به کار شــوید و نگذارید سنگر عفاف وحجاب 

تسلیم دشمن شود.

ســردار حسن زاده فرمانده سپاه محمد رسول الله تهران گفت: دشمن 
بــا توجه به اهمیت بالای موضوع عفاف، ســرمایه گذاری ویژه ای را روی 
قشر بانوان و دختران جوان و به خصوص حریم خانواده ایرانی انجام داده 
است. فرمانده سپاه محمد رسول الله تهران گفت: دشمن با توجه به اهمیت 
بالای موضوع عفاف، سرمایه گذاری ویژه ای را روی قشر بانوان و دختران 
جوان و به خصوص حریم خانواده ایرانی انجام داده اســت. ســردار حسن 
زاده فرمانده سپاه محمد رسول الله )ص( تهران گفت: مطالبه گسترده عموم 
مردم در موضوع حفظ عفاف و حجاب در جامعه یکی از ارکان اصلی حفظ 
بنیان خانواده و به ویژه صیانت از حریم بانوان ایرانی است. دشمن با توجه به 
اهمیت بالای موضوع عفاف، سرمایه گذاری ویژه ای را روی قشر بانوان و 
دختران جوان و به خصوص حریم خانواده ایرانی انجام داده است تا از این 
طریق با متزلزل کردن باور ها و اعتقادات ایرانی اســلامی جای پای فرهنگ 

خود را در میان خانواده های ایرانی باز کند. 

نماینده مردم شــادگان در مجلس جزئیات حادثه ســوءقصد به خود 
توســط یک فرد مهاجم را تشــریح کرد. حجت الاسلام مجید ناصری نژاد 
نماینده مردم شــادگان در مجلس شــورای اســلامی درخصوص حادثه 
ســوءقصد به خود گفت: ما در مراســم کلنگ زنی دانشــکده پرســتاری 
شــادگان به همراه جمعی از مســئولین حضور داشتیم که یک فرد جوانی 
بــا یک بطــری بنزین ۲-۳ لیتــری آمد و بنزین را روی مــن ریخت و در 
ادامه ســعی کرد که بنده را آتش بزند، اما فندک روشــن نشد و موفق نشد. 
وی درخصــوص انگیــزه این فرد از چنین اقدامی عنوان کرد: ایشــان یک 
مدتی دنبال اشــتغال بود و مشــغول هم شــده بود، اما می گفت که اینجا 
 مناســب نیســت و من باید بروم در حراســت؛ خب این دیگر در اختیار ما 

نیست. 

رئیــس جمهور به عنــوان یکی از اعضای اصلی ســازمان همکاری 
شــانگهای گفت: با اتکا به تجربه دهه های گذشــته، اینک کاملا مشــهود 
اســت که در کنار نظامی گری، آنچه بسترساز نظام سلطه غربی شده، سلطه 
دلار بوده اســت و لذا هرگونه تلاش برای شــکل دهی به یک نظام عادلانه 
بین المللی، نیازمند حذف این ابزار سلطه در مناسبات درون  منطقه ای است. 
گســترش اســتفاده از ارزهای ملی در تجارت بین المللی و مبادلات مالی 
میان اعضای این ســازمان و شرکای تجاری آنها، نیازمند توجه جدی تری 
اســت. جمهوری اســلامی ایران از هرگونه اقدام جهت معرفی ابزارهای 
مالــی پرداخت، مبتنی بر فناوری های نوین، جهت تســهیل تبادلات مالی 
 میان اعضا و شرکای تجاری، به ویژه در چارچوب های چندجانبه، استقبال 

می کند.

حسین سلاح ورزی، رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی 
ایران با انتشار نامه ای به هیات نمایندگان ضمن تکذیب خبر استعفای خود، 
بــر حق قانونی اتاق ایران برای پیگیری حقوقی و برخورد با شایعه ســازان 
تاکید کرد. در متن این نامه آمده: اینجانب حســین سلاح ورزی رئیس اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشــاورزی ایران خبر و متن منتشر شده مبنی بر 
کناره گیری از ســمت ریاســت اتاق ایران را به شدت تکذیب کرده و برگه 
بدون تاریخ و شــماره منتشــر شــده در خبرگزاری ها را فاقد اعتبار و آثار 
حقوقی مترتب بر آن می دانم. او تاکید کرده اســت: کماکان در مســئولیت 
محول شده از ســوی قاطبه هیات نمایندگان اتاق ایران مشغول به خدمت 
و فعالیت هستم و در صورت لزوم در جلسه روز یکشنبه حقایق و مطالب 
مرتبط با موضوعات اخیر را بیان خواهم کرد. در نامه منتشــر شــده رئیس 
اتاق ایران آمده است: قطعا مسئولیت هرگونه نشر اکاذیب و تشویش اذهان 
عمومی ناشی از انتشار خبر کذب مذکور، متوجه بانیان و نشرکنندگان این 
ادعــای واهــی خواهد بود و حق پیگیری حقوقی و قضایی برای اتاق ایران 

محفوظ خواهد بود.

ســرهنگ سعید راســتی رئیس مرکز عملیات پلیس اطلاعات تهران 
بزرگ از دستگیری ۵ بلاگر فضای مجازی به اتهام شرارت و قدرت نمایی 
با سلاح سرد در منطقه سعادت آباد تهران بزرگ خبر داد. وی گفت: در پی 
انتشار کلیپ ضرب و شتم احدی از شهروندان در مقابل یک واحد تجاری 
در منطقه سعادت آباد، موضوع در دستور کار مرکز عملیات پلیس اطلاعات 

تهران بزرگ قرار گرفت.

رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور گفت: یکی از دغدغه های جدی 
معیشت بازنشستگان این است که چرا با افزایش قیمت ها و تورم در سال ها 
و سنوات اخیر قدرت خرید بازنشستگان کاهش یافته است. البته این مشکل 

برای شاغلین هم به وجود آمده است. 
وی افزود: ریشــه مشــکل به غیر از تورم و افزایــش قیمت ها از این 
مســئله نشأت می گیرد که در سال های اخیر ترمیم حقوق ها تناسبی با نرخ 
تورم نداشــته است و به عنوان مثال اگر در سنوات گذشته نرخ تورم حدود 
۴۵ درصد بوده اســت حقوق ها ۲۰ درصد افزایش یافته و تکرار این مسئله 
باعث کاهش قدرت مردم و مشکلاتی از این دست شده است. منظور اعلام 
کرد: دولت ســیزدهم درصدد اســت تا بتواند از سویی نرخ تورم را تا پایان 
ســال جاری ۱۵ درصد نسبت به سال گذشــته کاهش دهد و برای جبران 
عقب افتادگی های حقوق نیز باید از سال آینده تلاش کنیم با افزایش منابع 
درصد رشــد حقوق ها را نسبت به امســال و سال های گذشته بالاتر ببریم. 
البته صندوق های بازنشســتگی نیز موظف هستند کسوراتی را که می گیرند 
را مولدســازی کرده تا هنگامی که فرد بازنشســته شد مستمری در خوری 

را به او بدهند.
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